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Sammanfattning och kompletteringar
Utvärderingar av styrelsens beredningsorganisation 2002-2005

Bakgrund
Under styrelseåret 2002/2003 fattade styrelsen beslut om en ny beredningsorganisation. Bakgrun-
den till detta var resultatet av en utredning – tillsatt efter beslut på årsmötet 2001 – med syftet att 
"se över styrelsens arbete i syfte att befria styrelsen från operativa arbetsuppgifter". Utredningen 
resulterade i 10 rekommendationer. Den nya beredningsorganisationen innebar i huvudsak att sty-
relsens årscykel förändrades, att utskotten avskaffades och ersattes med ett system av tillfälliga 
uppdragsgrupper, samt att arbetsutskottet (AU) ersattes av ett förberedande telefonmöte inför styrel-
sens möten.  I samband med den nya beredningsorganisationen infördes också en organisationsdia-
log där styrelsen varje år fokuserar på en avgränsad fråga för dialogen med medlemmarna. För att 
förbättra styrelsens möjligheter att vara aktiv och drivande i den internationella rörelsen skapades 
en ny permanent grupp, den internationella kommittén (AIK), vars syfte är att bistå styrelsen i arbe-
tet med de internationella frågorna.

Syften och mål med den nya beredningsorganisationen var, enligt utredningens rekommendationer 
och enligt de ursprungliga förslagen som ledde till en ny beredningsorganisation:

Syften Mål

• att minska antalet beredningsformer

• att minska styrelsens operativa arbete

• att tydliggöra styrelsens, respektive sekreta-
riatets roller

• att stärka styrelsens strategiska roll

• att uppnå en nära dialog med rörelsen

• att styra genom en mer flexibel organisation

Uppdraget

Sedan besluten om en ny beredningsorganisation fattades av styrelsen har två utvärderingar genom-
förts. Dels en intern utvärdering som genomfördes av Anja Persson (dåvarande ledamot i styrelsen) 
tillsammans med sekretariatet. Dels en oberoende utvärdering som genomfördes av en upp-
dragstrupp 2004-2005. Den första utvärderingen låg ganska nära i tid efter beslutet, vilket begrän-
sade möjligheterna till några säkra slutsatser. Den andra utvärderingen var till stora delar kvantitativ 
och gav endast några få konkreta slutsatser och inga förslag till beslut. Styrelsen beslutade därför i 
juni 2005 att uppdra åt Christine Pamp och Magnus Brattgård att se över det material som finns om 
beredningsorganisationen för att sedan eventuellt kunna presentera förslag för styrelsen

Metoder

Ur ett traditionellt utvärderingsperspektiv saknas det information i båda utvärderingarna. Med hjälp 
av utvärderingarna bör styrelsen få svar på om man, med hjälp av den nya beredningsorganisatio-
nen, har lyckats svara till de syften och mål som ursprungligen var skälen till att man beslutade om 
en ny organisation. Flera av de svaren saknas i materialet eftersom man har utgått ifrån andra fråge-
ställningar. För att komplettera de två genomförda utvärderingarna har jag därför ställt komplette-
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rande frågor till styrelsens ledamöter, till sammankallande i AIK samt till kontorschefen. Utifrån 
utvärderingarna och samtalen har jag sedan sammanställt en sammanfattning utifrån de ursprungli-
ga målen, samt förslag till kompletterande förbättringar.

Genomförda utvärderingar

1. Internutvärdering 2003

I september 2003 uppdrog styrelsen åt Anja Persson och sekretariatet att till decembermötet 2003 
inkomma med en rapport om det första året med den nya beredningsorganisationen. Denna första 
rapport, som täckte det första året, var en helt intern utvärdering och kom i huvudsak fram till föl-
jande slutsatser:

• Det fanns fortfarande en del jobb kvar för att styrelsen skulle nå målet med att vara strategisk 
och delegera det operativa ansvaret

• Genomgången av styrelsens möten visade att lite hade förändrats i praktiken

• Strukturen på styrelsens möten var tydligare tack vare den nya årscykeln

• Arbetet med uppdragsgrupper hade i stort sett varit positivt och bidragit till en minskad ar-
betsbelastning för styrelsen, dessutom hade inte sekretariatets arbetsbelastning ökat i motsva-
rande grad

• Under det första året var relativt få aktivister involverade i uppdragsarbetet

• Det var svårt att efter endast ett år dra några slutsatser beträffande organisationsdialogen

• Det gick inte att se att per capsulam-besluten påverkat den tid som ägnades åt beslut på styrel-
sens möten

• Förändringen till endagsmöten i oktober och december hade inte minskat styrelsens arbets-
börda i tid räknat. Den totala mötestiden hade i stället ökat med ca 10 timmar

• Styrelsens nya årscykel hade fungerat bra och varje enskilt möte hade ett tydligare innehåll

• Inrättandet av oktobermötet hade bidragit till att underlätta sekretariatets planeringsprocess

2. Utvärdering 2004-2005

På sitt möte i juni 2004 beslutade styrelsen att en uppdragsgrupp skulle tillsättas för att utvärdera 
beredningsorganisationen. Anja Persson utarbetade direktiv för arbetet och Christian Gräslund och 
Åsa Fahlbeck antog uppdraget. Gruppen presenterade sin slutrapport till styrelsen i juni 2005. Di-
rektiven innehöll förslag på olika frågeställningar som gruppen kunde välja att arbeta med. Upp-
dragsgruppen presenterade en rapport som innehöll fakta, siffror samt resultatet av ett ganska stort 
antal intervjuer som genomförts med styrelseledamöter, anställda och personer som har ingått i 
uppdragsgrupper. Utredningen presenterade följande slutsatser:
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• Det finns skiljaktiga meningar om fördelarna med den nya beredningsorganisationen jämfört 
med den tidigare organisationen med fasta utskott

• Uppdragsgrupperna, inklusive AIK, har utfört sitt arbete med gott resultat

• För vissa frågor, t ex ekonomiska, hade en permanent grupp varit fördelaktig

• AIK fungerar som ett utskott

• Styrelsemedlemmarna har inte blivit befriade från operativa arbetsuppgifter; det verkar inte 
som om det är deras önskemål

• Det är alldeles för få personer som är aktiva inom AIK

Sammanfattning och komplettering 

Utifrån samtal med styrelseledamöter, kontorschefen och sammankallande i AIK samt slutsatserna 
från de två utvärderingarna har jag nedan försökt att presentera en sammanfattande analys utifrån de 
syften och mål som ursprungligen ledde till besluten om ny beredningsorganisation. Jag presenterar 
också en sammanfattning av styrelsens synpunkter kring beredningsorganisationens olika delar.

Syfte Resultat

• Har styrelsen minskat antalet 
beredningsformer?

Det är svårt att avgöra utan att ha en tydlig bild av hur det såg ut när den 
inledande utredningen genomfördes. Styrelsen bereder frågor genom i tre 
kanaler; sekretariatet, AIK och uppdragsgrupper, samt i några enstaka fall 
strategigrupper.

• Har styrelsen minskat sitt 
operativa arbete?

Enligt de två utvärderingarna hade styrelsen en del kvar att åstadkomma på 
det här området. Enligt samtal med styrelsens ledamöter tycks det även 
vara så att det råder delade meningar, eventuellt oklarheter, kring vad som 
är strategiskt respektive operativt arbete. De flesta anser att styrelsen är bra 
på att enbart arbeta med strategiska frågor, men att det ibland finns tenden-
ser till en ambitionsnivå som leder till att en del utredningsarbete fortfaran-
de genomförs med större insatser från styrelsens ledamöter. Mycket tyder 
också på att det har förbättrats avsevärt de senaste åren. Framför allt har 
ledamöternas roll i uppdragsgrupperna blivit mer och mer en kontaktperson 
och inte en arbetande gruppmedlem.

• Har man lyckats med ambi-
tionen att tydliggöra styrel-
sens, respektive sekretariatets 
roller?

Styrelsen anser i huvudsak att rollerna är tydliga. Arbetsordningen har bli-
vit mer detaljer huvudsak ad och därmed tydligare angående rollfördelning. 
Rollerna tydliggörs också genom att man ägnar mycket tid åt arbetsord-
ningen på styrelsens junimöte.

En del ledamöter uttrycker att sekretariatets roll ibland blir otydlig och att 
sekretariatet då går in och gör strategiska överväganden. Några uttrycker 
också en oro över att styrelsens beslut inte alltid beaktas/implementeras 
fullt ut.
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Mål Resultat

• Har styrelsen lyckats i ambi-
tionen att stärka sin strategis-
ka roll?

Enligt de två utvärderingarna hade styrelsen en bit kvar. Enligt samtal med 
styrelsens ledamöter är styrelsen en strategisk styrelse. Här råder ingen 
tvekan från ledamöterna. Flera anser dock att underlagen måste förbättras 
och att de ofta inte håller tillräckligt hög kvalitet för att styrelsen ska kunna 
föra diskussioner på rätt nivå och fatta välinformerade beslut. 

• Har styrelsen lyckats uppnå 
en nära dialog med rörelsen?

Här är svaret entydigt nej, men att vi är på rätt väg. Organisationsdialogen 
fungerar inte så bra som den borde. De flesta ledamöterna anser att vi kan 
nå målet under de närmaste åren genom att

• utveckla organisationsdialogen så att den »ägs» av hela rörelsen och ge-
nomsyrar fler områden än idag

• fortsätta arbetet med att öka styrelsens synlighet (AP, GT)

• förbättra möjligheterna till dialog och kommunikation genom den interna 
hemsidan. 

• Har styrelsen lyckats med 
ambitionen att styra genom en 
mer flexibel organisation?

Flexibiliteten är större med uppdragsgrupper än den var med fasta utskott. 
Däremot anser ledamöterna att det finns brister som vi måste arbeta med. 
Det är svårt och tidskrävande att hitta riktigt bra personer till uppdrags-
grupperna, direktiven kan i flera fall bli bättre och mindre styrande, kvalite-
ten på rapporterna visar stora variationer etc.

Alla ledamöter är överens om att AIK fyller en oerhört viktig funktion, men 
det finns en oro för att kommittén är alltför sårbar i sin nuvarande kon-
struktion. Flera ledamöter efterlyser bättre kommunikation mellan AIK och 
styrelsen. 

Organisationsdel Ledamöternas utvärdering

• Arbetsordningen Arbetsordningen är detaljerad, vilket har visat sig fungera bra. Den ger god 
vägledning och det är bra att vi går igenom den noggrant på styrelsens ju-
nimöte. Några anser att vi bör gå igenom den igen i januari när alla leda-
möter har fått mer erfarenhet av arbetet och beslutsgången i styrelsen.

• Styrelsens årscykel Styrelsens årscykel är tydlig, men vi måste vara uppmärksamma på att 
dagordningen hålls renodlad och att mindre ärenden hanteras i forumet.

• Uppdragsgrupper Uppdragsgrupper är en bra beredningsform, men den kan utvecklas och bli 
bättre. Det är svårt och tidskrävande att hitta riktigt bra personer till upp-
dragsgrupperna, direktiven kan i flera fall bli bättre och mindre styrande, 
kvaliteten på rapporterna visar stora variationer etc. Det uppfattas som ett 
problem att det fortfarande – efter flera påstötningar – är svårt att få en bild 
av uppdragsgruppernas arbete, vilka som ingår i olika grupper och hur de-
ras direktiv ser ut. Det minskar medlemmarnas möjligheter att påverka och 
det försvårar för nya styrelseledamöter att få en överblick över pågående 
arbete. 

• AIK AIK anses vara en ovärderlig tillgång för styrelsen. Alla är överens om att 
det är bra att vi har delegerat beredningen av de internationella frågorna. 
Det finns en oro för att AIK är sårbart i sin nuvarande form och en önskan 
om ett lite närmare samarbete mellan styrelsen och AIK.

• Strategigrupper Det senaste året har styrelsen kompletterat sin beredningsorganisation med 
strategigrupper inom styrelsen. Det är tidigt att utvärdera arbetsformen 
efter bara sex månader, men alla ledamöter är överens om att grupperna 
redan visar på en förmåga underlätta kommunikationen, stärka samarbetet 
samt höja kvaliteten på styrelsens diskussioner.
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Organisationsdel Ledamöternas utvärdering

• Organisationsdialogen För att nå målet att öka dialogen med rörelsen räcker det inte med organisa-
tionsdialogen i sin nuvarande form. Styrelsens ledamöter anser bland annat 
att det brister i att vi enbart når de medlemmar som kommer på distrikts-
möten – i några fall endast tre, fyra personer i ett distrikt. För att organisa-
tionsdialogen skall få genomslag bör den »ägas» av sektionen och genom-
syra fler områden varje termin. Den måste dessutom kompletteras med 
andra kontaktvägar till styrelsen, samt en ökad synlighet.

Förslag till beslut
De två utvärderingarna tillsammans med de genomförda intervjuerna ger en bild av en väl funge-
rande beredningsorganisation som väl svarar upp till de ursprungliga målen. Utvärderingarna identi-
fierar också några problem, huvudsakligen av praktisk och strukturell karaktär. Om vi lyckas åtgär-
da dessa problem bör vi ha goda möjligheter att befästa en bra och kreativ beredningsorganisation 
som kan fungera i många år framöver. Det finns olika åtgärder som kan fungera för att åstadkomma 
förbättringar. Styrelsen föreslås besluta

att  styrelsens arbetsordning framöver har en fast punkt på dagordningarna vid styrelsens möte i 
juni och januari.

att  ge sekretariatet i uppdrag att, med syftet att ytterligare förbättra underlagen, se över de in-
struktioner som finns om hur underlagen skall utarbetas och ge förslag på förbättringar, samt

att  uppdra åt kontorschefen och generalsekreteraren att inför varje styrelsemöte kontrollera kvali-
teten på alla aktuella underlag i god tid innan det förberedande telefonmötet.

att  uppdra åt sekretariatet att förse varje uppdragsgrupp med mallen för rapporter/underlag.

att  uppdra åt sekretariatet att komplettera styrelsens databas med information om pågående upp-
drag, adresslistor till uppdragsgruppernas medlemmar samt uppdragsdirektiven.

att  uppdra åt sekretariatet att snarast upprätta en interaktiv databas där medlemmar kan registrera 
sitt intresse för att delta i centrala utredningar, lämna cv och informera om sina intresseområ-
den. Databasen, som ska utgöra en resurs både för styrelsen och AIK bör marknadsföras väl.

att  uppdra åt strategigrupp III att utvärdera arbetet med organisationsdialogen.

att  AIK i början på varje styrelseår bjuds in att ge en utförligare rapport och vid behov utbilda 
styrelsen om internationella frågor vid styrelsens möten i juni och januari

att  uppdra åt styrelsens tre strategigrupper att utvärdera årets arbete och lämna rapporter med för-
slag på eventuella förändringar och förbättringar till styrelsen senast i april 2005.

att  uppdra åt sektionens ordförande att följa upp den här utvärderingen och de beslutade åtgär-
derna och lämna en rapport till styrelsen, med eventuella förslag på ytterligare förbättringar, i 
december 2006.
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Appendix

Historik om översynen (samtliga underlag finns i styrelsedatabasen)

• December 2001 Barbro Mellberg, Eva Linda Sederholm och Magnus Breidne presenterar 
rapport med 10 rekommendationer.

• Januari 2002 Styrelsen beslutar om åtgärdsplan, bl a att använda de 10 rekommendatio-
nerna i ett arbetsdokument som pekar ut åtgärder och ansvariga. Detta do-
kument tas upp löpande av styrelsen under 2002-2003.

• Mars 2002 Styrelsen beslutar om ny årscykel.

• Maj 2002 Styrelsen diskuterar förslag till ny beredningsorganisation, men frågan 
bordläggs. Styrelsen rapporterar till årsmötet om arbetet.

• Juni 2002 Styrelsen beslutar om en ny beredningsorganisation, utskotten ersätts av 
uppdragsgrupper, AU försvinner, AIK skapas, beslut om utvärdering efter 
två år.

• December 2002 Beslut om att en intern utvärdering av den nya beredningsorganisationen 
ska göras till decembermötet 2003.

• Januari 2003 Diskussion om organisationsdialogen.

• Mars 2003 Beslut om organisationsdialogen.

• Maj 2003 Styrelsen rapporterar till årsmötet om arbetet med den nya beredningsorga-
nisationen.

• December 2003 Intern utvärdering presenteras

• Juni 2004 Styrelsen antar direktiv för utvärdering av beredningsorganisationen

• Juni 2005 Uppdragsgruppen lämnar sin slutrapport till styrelsen

• Juni 2005 Christine Pamp och Magnus Brattgård får i uppdrag att sammanställa de 
utvärderingar som gjorts om styrelsens beredningsorganisation.
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